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V letošním roce jsme získali ocenění Mod-
rá stuha v soutěži Vesnice roku v Morav-
skoslezském kraji, které oceňuje nejlepší 
společenský život. Tento nečekaný úspěch 
není jen uznáním naší práce, ale přede-
vším potvrzením toho, že naše obec je 
místem, kde se lidé setkávají, spolupracují 
a tvoří.

Toto ocenění bychom nemohli získat 
bez aktivního přístupu a nasazení všech 
z vás, kterým záleží, aby Bukovec byl lep-
ším místem k životu. Naše školy, spolky, 
organizace, dobrovolníci, děti, senioři – 
zkrátka každý, kdo přiložil ruku k dílu, se 
podílel na vytváření našeho společného 
domova, který nyní získal uznání i na 
krajské úrovni.

Chtěla bych Vám všem poděkovat. Podě-
kovat za Vaši energii, nadšení a čas, který 
věnujete naší obci. Modrá stuha, jak se do-
čtete v článku p. Ivany Kluzové, je důkazem 
toho, že jsme, i přes všechny trable, starosti, 
staré křivdy, soudržnou komunitou, která 
dokáže nemalé věci. 

Ráda bych se zároveň na Vás obrátila 
s několika slovy, které vycházejí ze srdce.  

Naše obec je domovem pro každého z nás, 
a právě tady, v naší malé obci, se každý 
den utváří budoucnost nás všech. Je to 
společná práce, která si žádá nejen úsilí, ale 
i pochopení, vzájemný respekt a ochotu 
překonávat překážky. Naše obec přeci není 
jen místo na mapě, je to místo, které tvoří-
me my všichni. Je taková, jací jsme my – její 
občané. Bukovec je zrcadlem naší práce, 
chování a přístupu. Když si pomáháme, 
naše obec vzkvétá. Když se navzájem re-
spektujeme, vytváříme místo, kde se dobře 
žije. Když si vážíme toho, co máme, naše 
okolí se stává krásnějším a udržitelnějším. 
Ať už jde o malé skutky, jako je úsměv na 
ulici, úklid kolem svého domu, nebo třeba 
pomoc sousedovi, který to potřebuje – to 
vše utváří naší obec. 

Slovo 
starostky
s velkou radostí se s Vámi, kteří nevíte, chci podělit 
o významnou událost, která se stala naší obci. 

Děkuji Vám za dosavadní 
práci a podporu. 

Společně tvoříme místo,  
které je takové, 

jakými jsme my sami.
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Slovo 
starostky

první pololetí letošního roku máme za sebou a já 
bych Vám ráda, ve „velké kostce“, přiblížila, co všechno 
se nám v obci podařilo za tuto dobu realizovat. Byla 
to doba plná práce, ale také příležitostí, které jsme 
se snažili maximálně využít. 

•	 Začnu	u infrastruktury,	která	je	základem	fungová-
ní naší obce. Už na jaře došlo na výměnu svítidel 
veřejného osvětlení.  Pro nahlášení poruchy proto 
můžete použít QR kód. A pokud máte mobil star-
šího data, stále platí, že číslo uvedené na sloupu 
postačí nahlásit na obecní úřad. Dokončili jsme 
dlouho očekávánou rekonstrukci osvětlení v loka-
litě „Karchi“, došlo na zástřiky hlavní komunikace, 
byly dokončeny úpravy na svahu za Mateřskou 
školou s polským jazykem vyučovacím a opravena 
lávka pro pěší přes potok. 

•	 Proběhlo	kácení	stromů	u komunikace	vedoucí	
k novostavbě Burovi, byla opravena střecha már-
nice, došlo na zatrubnění příkopu u tělocvičny 
a upraven vjezd na víceúčelové hřiště. 

•	 V tělocvičně	byly	vyměněny	staré	plynové	kotle	
za nové, v sídle pro zaměstnance údržby - čp. 200 
– původně dům manželů Samiecových, byla rea-
lizována pokládka nové podlahy, u in line stezky 
byl natřen plot a v lokalitě „Na Křížové“ uloženy 
obrubníky. O dalších pracích zaměstnanců údržby 
a brigádníků se dočtěte dále v tomto vydání. 

•	 Nepochybně	největšími	projekty	uplynulých	dnů	
je	stavba	komunikace	„Do	Zarymbčoka“	a stavební	
úpravy Mateřské školy – třídy Broučci. Mateřská 
škola byla se zahájením prázdnin kompletně vykli-
zena a staveniště bylo předáno spol. Ristorispetto, 
s.r.o., Dolní Lutyně. V současné době jsme ve finále. 
Proběhla pokládka koberců a linolea, nábytek je 
ve výrobě a probíhá tapetování. Ještě chvilku nám 
držte palec, prosím, protože záleží na detailech 
a ty pak rozhodnou, zda se dílo bude nejmenším 
a rodičům líbit. 

•	 Obracím	se	na	vás	s důležitou	informací	týkající	
se pořízení rodinného domu čp. 220 – dům ve 
sjezdovce a dalších nemovitostí – pozemků. Ráda 
vám vysvětlím, proč zastupitelé rozhodli o jejich 
koupi, neponechali je bez povšimnutí a nenechali 
je ke koupi „cizím“. 

•	 Jedním	z důvodů	pořízení	rodinného	domu	je	
nabídnutí těchto prostor nájemníkům obecního 
bytu, který se nachází v budově Mateřské ško-
ly s polským jazykem vyučovacím. Proč zrovna 
těmto	nájemníkům?	Z důvodu	stavebních	úprav	
pro potřebné rozšíření této mateřské školy a pro 
vytvoření zázemí pro pedagogický sbor. Navíc, 
jelikož podkrovní prostory nesplňují světlou výšku 
2500 mm, v současnosti je to 2300 mm, Stavebním 
úřadem v Jablunkově nemohla být udělena vý-
jimka pro možnost využití podkrovních bytů pro 
výše	uvedené	rozšíření	kapacity.	Tato	informace	

je zásadní proto, že stávající prostor bez potřebné 
rekonstrukce a zvýšení světlé výšky nelze změnit 
na využití pro oddělení mateřské školy. 

•	 Dalším	důvodem	je	zdroj	vody	zásobující	24	ro-
dinných domů, který nebylo možné koupit sa-
mostatně a nachází se na jednom z pozemků. 
Upřesňuji. Nemovitosti byly majitelem prodávány 
dohromady, tzn. i s vodním zdrojem. Pokud by 
tedy koupil nemovitosti kdokoli „cizí“, mohl by 
požadovat nemalé finanční prostředky za poskyto-
vání	vody.	V takovém	případě	by	každý	z 24	vlast-
níků rodinných domů mohl být nucen platit vyšší 
částky za vodu, což by mohlo významně zatížit 
jejich	rodinné	rozpočty.	Zároveň	existovalo	riziko	
spekulace s cenou vody, zvláště v období sucha 
nebo jiných krizových situací. Vlastníci rodinných 
domů se tak nebudou muset obávat nepřiměře-
ného zvyšování poplatků, které by mohlo nastat, 
pokud by vodní zdroj byl v rukou soukromníka. 
Obec jako vlastník může zajistit, aby všichni ma-
jitelé rodinných domů, obdobně jako u obecního 
vodojemu, měli rovný přístup k vodě za stejných 
podmínek a vlastníci rodinných domů nebudou 
čelit riziku, že by nový vlastník mohl některé z nich 
zvýhodňovat či naopak znevýhodňovat. Vlastnic-
tví obcí poskytuje dlouhodobou stabilitu a jistotu 
pro odběratele. Může garantovat, že voda bude 
cenově přístupná pro všechny rodiny bez ohledu 
na změny ve vlastnictví nebo politiku soukromého 
majitele. Obecní vlastnictví toto riziko eliminuje 
a chrání před nepředvídatelnými výdaji, umož-
ňuje	efektivně	spravovat	a udržovat	vodní	zdroj	
v zájmu všech, kteří jsou na vodní zdroj napojeni, 
zajišťovat jeho kvalitu a dostupnost pro všechny. 
Obdobně, jak je tomu u stávajícího obecního vo-
dojemu „Na Novinach“.

•	 V návaznosti	na	výše	uvedené	a informace	do-
tčených majitelů rodinných domů, dodávám, že 
vedení obce je připraveno jednat o případném 
převodu vodního zdroje, ideálně pokud by došlo 
k dohodě mezi vlastníky rodinných domů, kteří by 
stáli o vlastnictví vodního zdroje prostřednictvím 
spolku občanů. Přinese to více výhod pro uživatele 
a obec tak bude mít o starost méně.

Věříme, že tento krok v podobě nákupu nemovi-
tostí je klíčový pro ochranu finančních zájmů a pro 
zajištění stabilního a spravedlivého přístupu k vodě. 

Přeji Vám krásný zbytek léta, hodně odpočinku a pří-
jemných chvil strávených s rodinou a přáteli.

Na viděnou na Dni obce Bukovec poslední sobotu 
o prázdninách

S úctou

Monika Czepczorová, Vaše starostka

Milé sousedky, milí sousedé...

Informace z úřadu
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Oprava komunikace do Zarembčoka v Bukovci
K protokolárnímu předání staveniště spol. 
JANKOSTAV s.r.o., Ostrava došlo dne 18. 6. 
2024.	Práce	byly	zahájeny	29.	7.	2024,	kdy	
byl	odfrézován	živičný	povrch	a	následova-
lo geodetické směrové a výškové vytýčení. 
Poté	byly	provedeny	4	sondy	za	účelem	
zjištění stavu únosnosti pláně. Po zhutně-
ní jednotlivých vrstev bude realizováno 
odvodnění a sjezdy na pozemky. Nakonec 
bude položena nová živičná vrstva. Dle 
uzavřené smlouvy o dílo mají být práce 
hotovy	v	termínu	do	31.	10.	2024.

Žádáme tímto občany dané lokality, aby 
dbali	zvýšené	opatrnosti,	sledovali	infor-
mace na webových stránkách obce, kde 
je umístěn spol. JANKOSTAV s.r.o., Ostrava 
harmonogram prací a v případě, že bude 
průjezd omezen, nevjížděli svými vozidly 
na příjezdovou komunikaci.

Zdeňka Sikorová, referentka investic

Oprava lávky u potoka za budovou Mateřské školy  
s polským jazykem vyučovacím v Bukovci

Před opravou Po opravě

Bukovecký oBčasník
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ELEKTRO

KOLA
WWW.BUKOVEC.CZ

KDE MI KOLO PŮJČÍ?

Ve Ski Areálu Kempaland
každý den, včetně víkendu
od 8:30 - 17:00 hodin.
Zapůjčení je možné pouze
po předchozí telefonní nebo
e-mailové objednávce.

JAKÉ KOLO MI PŮJČÍ?

K dispozici jsou elektro-
kola značky Leader
Fox Altar s kvalitními
elektropohony s dojezdem
až 60 km. K zapůjčení jsou
3 dámská a 4 pánská kola.

KOLIK TO STOJÍ?

Vratná kauce činní 2000 Kč.

KONTAKT

4h
170Kč

2h
95Kč

8h
300Kč

1den
390Kč

+��� ��� ��� ���
+��� ��� ��� ���

Kempaland@bukovec.cz

Ski Areál Kempaland
Bukovec 373
739 85 Bukovec

8/2024INFORMACE Z ÚŘADU

5

INfOrmujeme



TeleMedPoint
Vážení	obyvatelé	Bukovce,	rádi	bychom	vás	informovali	o	no-
vinkách týkajících se naší služby TeleMedPoint. 

Služba	představuje	efektivní	nástroj	umožňující	zprostředkovat	
lékaři podrobný přehled o vývoji zdravotního stavu pacientů, 
možnost rychlé úpravy léčby na základě naměřených hodnot, 
rozpoznání a včasný záchyt varovných příznaků zhoršení zdra-
votního stavu, snížení rizika vážných zdravotních komplikací, 
zvýšení kvality a dostupnosti zdravotní péče a mnoho dalších 
benefitů.

Kontaktní místo v Bukovci již navštívilo 110 obyvatel obce. U za-
pojených	pacientů	bylo	provedeno	více	než	950	měření	hodnot	
krevního	tlaku,	EKG,	tepové	frekvence,	hladiny	krevního	cukru,	
dechových	funkcí,	okysličení	krve	kyslíkem,	tělesné	teploty	
a váhy. Na základě naměřených hodnot bylo vygenerováno více 
než 150 varovných alarmů, které upozornily na zdravotní kom-
plikace. Dále bylo zaznamenáno více než 20 kritických alarmů, 
které upozornily na komplikace ohrožující pacienty na životě. 

O prospěšnosti našeho projektu mohou svědčit konkrétní přípa-
dy. Službu TeleMedPoint v Bukovci například využívá paní léčící 
se s cukrovkou, která čekala na výměnu kyčelního kloubu. Aby 
mohla sledovat svou glykémii, navštěvovaly ji doma pracovnice 
TeleMedPointu s potřebným vybavením. V současné době je již 
pacientka po operaci a na kontaktní místo dochází opět sama 
bez dopomoci.

Díky těmto možnostem mohou lékaři lépe plánovat léčbu a re-
agovat na změny ve vašem zdravotním stavu rychleji, než by 
bylo možné při běžných kontrolách. Tato služba je navíc plně 
hrazena a dostupná pro všechny obyvatele, kteří projeví zájem 
a jejichž lékař se rozhodne pro zapojení do programu. Služba 
není omezena počtem návštěv ani počtem měření.

V	Moravskoslezském	kraji	již	funguje	celkem	pět	TeleMedPoin-
tů. Kromě Bukovce se jedná o kontaktní místo v Bílé, Pražmu, 
Široké Nivě a Nových Lublicích. Služby aktuálně využívá více 
než 300 registrovaných uživatelů.

Zájemci	o	službu	TeleMedPoint	se	mohou	registrovat	online	na	
www.telemedpoint.cz nebo přímo na kontaktním místě, které se 
nachází na obecním úřadě. Provozní doba kontaktního místa je 
v pondělí a ve středu mezi 8:00-12:00 hod. TeleMedPoint můžete 
navštívit i mimo provozní dobu. Kontaktujte nás na bezplatné 
telefonní	lince	800	500	408	a	domluvte	si	individuální	termín.	
Pokud se k nám nemůžete dostavit, může Vás náš terénní asistent 
navštívit i u Vás doma.

Bioodpady
V obci Bukovec je možno odevzdat bioodpad na dvou místech 
do	kontejnerů,	které	jsou	umístěny	u	budovy	čp.	59	a	v	areálu	
Kempaland. Do těchto kontejnerů patří pouze biologicky 
rozložitelný odpad ze zahrad, tzn. pouze tráva. V případě, že 
potřebujete uklidit větve, ukládejte je mimo tento kontejner, 
uložte je vedle něj na zem. Ušetříte tím tak čas zaměstnancům 
obce, kteří pak musí větve z kontejnerů vybírat ručně, nesmí 
se totiž odevzdávat společně s trávou, ale zvlášť.

Dále	informujeme	o	rozšíření	provozu	„KOMPOSTÁRNY	JAB-
LUNKOVSKO“,	kdy	od	2.	7.	2024	přijímá	Kompostárna	Jablun-
kovsko zdarma bioodpad od občanů, kteří dovezou trávu 
a	větve	na	kompostárnu	v	areálu	bývalého	JZD	Bocanovice	(za	
prodejnou Babynabytek a Uhelnými sklady). Bioodpad bude 
zvážen a po předložení občanského průkazu pracovníkem 
kompostárny bude přijat k dalšímu zpracování, pan Vilém 
Labaj,	mobil:	732	213	531.

Druhy odpadů, které mohou být přijaty do zařízení: odpad 
rostlinných	pletiv,	odpad	z	lesnictví	(větve,	rostlinná	hmota),	
biologicky	rozložitelný	odpad	z	kuchyní	a	stravoven	(slupky	
z brambor, mrkví, jablek apod.), biologicky rozložitelný od-
pad z kuchyní a stravoven rostlinného původu, biologicky 
rozložitelný	odpad	(ze	zahrad	a	parků).

Jana Brzežková, referentka

Dne 19. 10. 2024 (SOBOTa)

proběhne v obci Bukovec svoz nebezpečných složek ko-
munálního odpadu a svoz velkoobjemového odpadu.

Tento svoz proběhne v době od 9.00-12.00 hodin.

Kontejnery pro velkoobjemový odpad  
a nebezpečný odpad budou umístěny:

- Na parkovišti v areálu Kempaland

(bezplatně	můžete	přinést	tyto	nebezpečné	odpady:	staré	
baterie, monočlánky, motorové oleje, 

	fritovací	oleje,	lednice,	televize,	zářivky,	výbojky,	 
zbytky barev, ředidel, lepidel, pesticidy – látky k hubení 

škodlivých organismů, insekticidy – prostředky proti 
škodlivému hmyzu, staré léky)

STaVeBní ODPaD není MOžnO ODeVZDaT.

V části obce Půlgruň proběhne svoz rovněž 
v sobotu 19. 10. 2024 v době od 9:00 – 9:30 hodin. 

Kontejner bude umístěn poblíž  
autobusové zastávky v této lokalitě. 

Odpady zde odevzdejte až v sobotu 19. 10. 2024 
v době od 9 do 9:30 hodin.

Provozní doba zařízení:

úterý	 10:00	–	17:00	hodin

čtvrtek	 10:00	–	17:00	hodin

sobota 10:00 – 16:00 hodin.

Bukovecký oBčasník
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Informace k provozu areálu Kempaland

Informace k telekomunikačnímu 
stožáru na Kempě

Léto v plném proudu, čas dovolených, 
a přesto zastupitelé stále řeší, co bude dál 
s areálem. 

Ještě před ukončením sezony, na svém úno-
rovém	zasedání	konaném	dne	26.	2.	2024,	
zastupitelé odsouhlasili opětovně zveřejnit 
záměr pronajmout majetek obce, který tvoří 
lyžařský	areál	Kempaland.	Záměr	včetně	
podmínek pro „Výběr nájemce – obálkovou 
metodou“ byl zaslán i 20ti společnostem. 
Přihlásili se tři zájemci, se kterými postupně 
jednali členové komise ve složení Janusz 
Motyka, Roman Bielesz, Ing. Robert Kulig 
a	Ing.	Josef	Krenželok.	Návrhy,	představy	
o nájmu a využití areálu se však rozcházely 
natolik, že nedošlo k uzavření smlouvy se 
žádným zájemcem.

Opětovně tak zastupitelé stáli před neleh-
kým rozhodnutím, zda areál i další sezonu 
bude provozovat obec nebo areál již defi-
nitivně uzavře. Bylo nutné zvážit všechny 
okolnosti související s následným otevřením 
sjezdovky, a to především finanční nároč-
nost týkající se jak samotného provozu, tak 
případných oprav. Tady velký otazník visí 
nad modulárním chodníkem, který byl již 
několikrát opravován a není zaručeno, jak 
dlouho bude provozuschopný. Odpovědný 
pracovník údržby apeloval na výměnu po-
jízdného pásu. Cena pořízení samotného 

pásu	(ne	celého	modulárního	chodníku)	
včetně ozubených koleček však dle předlo-
žených	cenových	nabídek	činí	kolem	700tis.	
Kč. Paní starostka aktivně řešila možnost 
financování opravy prostřednictvím dotace 
v	rámci	programu	Kabina	2024.	Bohužel	ne-
splňujeme dotační podmínky a takto poříze-
ný pojízdný pás je neuznatelným nákladem 
dotace. Vzhledem k tomu, že na 18. zasedání 
bylo u tohoto bodu projednávání přítomno 
jen 6 zastupitelů, odložilo se rozhodnutí na 
příští zasedání. 

19.	zasedání	zastupitelstva	proběhlo	dne	
22.	7.	2024.	Po	zvážení	všech	argumentů,	
ať už pro nebo proti provozu sjezdovky, 
přešli zastupitelé k hlasování s výsledkem 
–	PRO:	8,	PROTI:	0,	ZDRŽEL	SE:	2,	OMLUVEN:	
1.	Provoz	areálu	na	sezonu	2024/2025	byl	
tedy schválen s podmínkou, že každá in-
vestice do oprav ve výši od 100tis. Kč bude 
vždy projednána zastupitelstvem. Dále bylo 
dohodnuto, že starostka Monika Czepczo-
rová s místostarostou Januszem Motykou 
znovu projednají s náměstkem hejtmana 
Mgr. Stanislavem Folwarcznym možnost 
získání individuální dotace pro opravu 
modulárního	chodníku.	Zároveň	oba	pro-
konzultují případné spolufinancování této 
opravy s panem Maligou, provozovatelem 
lyžařské školky Malina Ski School.

Držme se si tedy palce, ať všechna jednání 
proběhnou v příznivém duchu, ať je nám 
nakloněno i to pověstné štěstí co se týče 
provozu sjezdovky včetně přívětivého 
zimního počasí, ať nás může těšit vědomí, 
že bylo umožněno i další sezonu lyžování 
v Bukovci, a to především dětem. 

Pavla Waclawková
referent

Vedení obce navázalo na jednání probíhají-
cí v minulých letech s jednateli společností 
poskytující telekomunikační a internetové 
služby ohledně pořízení nového teleko-
munikačního stožáru. Současný stav je 
dále neúnosný, neboť antény a vysílače 
jsou umístěny na stávajícím světelném 
sloupu na kopci Kempa a znemožňují 
tak jeho případnou opravu. Další zařízení 
jsou umístěna na samostatné konstrukci 
upevněné na budově výstupní stanice. 
Vzhledem k tomu, že již dříve byla shoda 
mezi jednateli telekomunikačních služeb 
o přesunu těchto antén a vysílačů na nový 

stožár a o spolupodílení se na financová-
ní jeho pořízení, člen zastupitelstva Ing. 
Pavel	Zogata	oslovil	vhodné	společnosti	
s poptávkou na podání cenové nabídky na 
zpracování	projektové	dokumentace.	Za-
stupitelé odsouhlasili nejvýhodnější ceno-
vou nabídku společnosti Třinecká projekce 
s.r.o.,	ve	výši	175.450,-	Kč	včetně	DPH.	Nyní	
čekáme na návrh smlouvy s předpokláda-
ným termínem pro vyhotovení projektové 
dokumentace - jaro 2025, který bude ještě 
upřesněn.

Pavla Waclawková
referent

Dotační  
úspěchy
Informujeme,	že	za	finanční	pod-
pory Fondů EU – Operační program 
životní	prostředí	2021-2027	(OPŽP)		
v	rámci	výzvy	05_22_024	a	na	zákla-
dě Rozhodnutí o poskytnutí dotace 
č.		22_024/0000874	Ministerstva	ži-
votního prostředí byly získány:

z projektu „Sdružení obcí Jablunkov-
ska – biologicky rozložitelný odpad“

- 110 ks kompostérů o objemu 
900	l	na	kompostování	biologic-
ky rozložitelného komunálního 
odpadu	(poskytnuty	občanům	
na základě Smlouvy o výpůjčce 
a darování)

- 1 ks kontejner o velikosti 30 m3 

na separaci biologicky rozložitel-
ného	odpadu	(umístěn	u	domu	č.	
p.	59)	z	projektu	„SOJ	–	eliminace	
jednorázového nádobí“

- 10 000 ks opakovaně použitelných 
kelímků  

- 1 ks myčka na mytí kelímků

Kelímky budou využívány na obec-
ních akcích, čímž se sníží náklady 
spojené s likvidaci odpadů.

8/2024
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živoucí legenda: největší a nejstarší  
jilm podstoupil ošetření
Po zhodnocení současného stavu našeho 
památného jilmu jsme společně s odbor-
níky z Agentury ochrany přírody a krajiny 
dospěli k závěru, že se i přes jeho význam-
né poškození jednoznačně jedná o hod-
notný senescentní strom. Tedy strom, který 
ukončil	fázi	dospělosti	a	nyní	se	nachází	ve	
stádiu, kdy mu přirozeně ustupuje primární 
koruna, vznikají dutiny a pahýly po větvích, 
a náhradní koruna mu roste ve spodní části 
kmene. Toto stádium může trvat až 80% 
celkové délky jeho života, což znamená, že 
s námi může být dalších několik stovek let.

Senescentní stromy jsou jedinečným 
biotopem pro nespočet organismů jako 
jsou dutinoví ptáci, netopýři, vzácní brou-
ci, drobní savci nebo houby. Kromě toho 
mají i významnou historickou a estetickou 
hodnotu. V našem okolí takových stromů 
výrazně ubývá, a proto je jejich zachování 
velmi důležité.

Aby tento strom mohl zůstat v blízkosti 
našich obydlí, bylo nezbytné zajistit jeho 
provozní bezpečnost. Po vichřici, která mi-
nulý rok strom poškodila, jsme provedli 

důkladné ošetření. Snížením těžiště a ná-
porové plochy riziko vývratu významně 
kleslo. Redukcí a symetrizací zbývajících 
větví jsme minimalizovali možnost jejich 
vylomení. Největší větev směřující nad ko-
munikaci jsme zajistili dynamickou vazbou, 
které zabrání jejímu vylomení a případné-
mu pádu na cestu.

Odřezané větve jsme ponechali seštěp-
kované pod stromem, aby se přirozeně 
rozkládaly a zadržovaly vláhu. Dutiny na 
stromě již nezakrýváme, protože zastřešení 
bývá	nefunkční	a	často	kontraproduktivní.	
Dutiny, trhliny a rozštíplé dřevo jsou sou-
částí přírodních procesů a mají své opod-
statnění v ekosystému.

Tento strom se přesunul do své další život-
ní	fáze	a	věříme,	že	díky	své	vitalitě	a	vaší	
podpoře tady s námi bude dalších mini-
málně	100	let.	Zachování	těchto	stromů	je	
nejenom prospěšné pro přírodu, ale i pro 
naši společnost, která si váží své historie 
a přírodního bohatství.

Jakub Heczko
certifikovaný arborista ETW

Poděkování Víťovi Jalovičorovi, Romanovi Kurkovi  
a Jiřímu Suszkovi za opravu střechy márnice

Bukovecký oBčasník
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Brigádníci v akci!!!
Jak jste si mohli všimnout, o letních prázdninách je v Bukovci ruch a dává se „dokupy“ co je potřeba.

Nátěr zastávky u Wernera Nátěr plotu podél inline stezky

Posilovací stroje na odpočivadlech u inline  
stezky taky dostaly nový kabát :D

Nátěr střechy na kapličce…

Nový nátěr laviček, košů, houpaček…

8/2024
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Ořez živých plotů, keřů a zeleně v obci.

Oprava překopu vodovodního řádu

Vyklízení domečku č.p. 200

Nové schody ke kapličce

Bukovecký oBčasník
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S myšlenkou o oslavě svátku dětí jsme si už 
pohrávali dlouho, ale až v letošním roce se 
v	neděli	2.	6.	2024	povedlo	Den	dětí	usku-
tečnit. Černé mraky na obloze daly prostor 
i sluníčku, a tak si děti užívaly skákací hrady, 
cukrovou vatu, hranolky, pizzu, palačinky… 
a volnost pohybu v celém areálu u obec-
ního úřadu i na hřišti.  

Děkujeme	SDH	Bukovec,	že	vtáhlo	malé	
i větší děti do tajů hasičského sportu. Naše 
úspěšné mladé hasičky Klaudie Kurková, 

Klára Matuszná, Dominika Pilchová a Bar-
bora Petráková dokázaly svou všestrannost 
a předvedly, jak umí štětcem a barvami 
vytvořit na obličejích různé zajímavé mo-
tivy všem, kteří chtěli na chvíli změnit tvář. 

Hlavní	atrakcí	celé	akce	byl	stan	s	15	-	ti	
papoušky. Ochočené, mluvící Ary a Kakadu 
byly přítulné, hravé a jejich stanoviště bylo 
neustále plné zájmů jak dětí, tak dospě-
lých. O tyto dočasné zvířecí kamarády se 
postarala slovenská společnost Arakovo, 

největší	kontaktní	ZOO	na	Slovensku	i	ve	
střední Evropě, vlastní cca 80 exemplářů.

Na pódiu se o hudební doprovod postaral 
DJ Martin Labaj a tančilo se v rytmu ani-
mátorek Ivany Lyskové a Anny Sikorové.

Děkujeme společnosti Trait Groupe za vý-
borné občerstvení a všem, kdo se na pří-
pravě a realizaci této pěkné akce podíleli. 

Ivana Kluzová 
Externí kulturní referent

Den dětí s papoušky i cukrovou vatou 
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12.	 7.	 2024	 se	 na	 naší	 nejvýchodnější	
louce opět „utkaly“ ostře broušené kosy. 
Rychlejším či pomalejším tempem padala 
čerstvě sečená stébla trávy a jejich srov-
nání po dopadu na zem bylo jedním ze 
čtyř hodnocených kritérií. Jako každý rok 
nebyl rozhodující jen čas sečení políčka 
o	rozměru	8	x	5	m,	(4	x	5	m	pro	děti),	ale	
také už zmíněný pokos, výška strniště a styl 
košce, který je vždy osobitý, nezaměnitelný 
a mnohé o košcích prozrazuje. 

O účast na přeboru je vždy zájem, což vel-
mi potěší organizátory akce, z celkového 
počtu 21 přihlášených účastníků bylo 
16 mužů, 2 ženy a 3 děti. 

Nejmladším mužem byl Vít Cieslar z Návsí, 
jehož	věk	(17	let,	čas	4:13)	je	už	nad	hranicí	
věkového limitu pro dětskou kategorii. Le-
tošní čas si vylepšil o cca polovinu oproti 
loňskému výkonu, takže Slovákům vyrůs-
tá solidní konkurence. Společně s dalšími 
3 dětmi do 15 let přináší velkou naději, že 
toto řemeslo nezanikne.  

Potěšila nás také účast mladých mužů z Ja-
worzynki, jeden z nich skončil těsně pod 
stupněm	vítězů	(Mateusz	Juroszek,	25	let,	
čas 2:16).

Lehkým zklamáním, byla pro nás „neúčast“ 
bukoveckých kos. Naši obec reprezentovala 
jen 1 dáma a 1 muž, ale rozhodně si ne-
myslíme, že naši „bukovjani“ už to s kosou 
vůbec neumí. Snad nás o své síle, eleganci 
a zájmu o ruční kosení přesvědčí v dalším 
ročníku? A my připravíme speciální cenu 
pro nejlepšího místního „sekáče“!

Košci	k	nám	letos	přijeli	ze	Zákopčia	(SK),	
Jaworzynki	(PL),	Písku,	Návsí,	Bocanovic,	
Bystřice, Dolních Domaslavic, Frýdlantu 
nad Ostravicí a ti nejvzdálenější byli z obce 
Cígeľ	(SK,	150	km).	

Diváky	jsme	měli	až	z	Havlíčkova	Brodu	
a Světlé nad Sázavou.

Nejstarším košcem byl pan Viliam Benia-
dik	(83	let,	čas	3:43))	z	obce	Cígeľ,	čímž	si	
zaslouží pomyslný potlesk a obdiv za jeho 
vitalitu i výkon.

Nejsympatičtějším účastníkem byl diváky 
odhlasován pan Viliam Čertik ze slovenské 
obce	Cígeľ	(71	let,	čas	2:31).

Speciální cenu si zasloužil pan Jan Klapsia 
(78	let,	čas	8:09)	z	Bystřice	za	věrnost	této	
soutěži, kosil u nás již po 13 -té. 

Umění ovládat kosu a hodnocení porotců 
– Stanislava Kobielusze, Jana Lyska a Marie 
Roženkové rozhodlo o umístění takto: 

Kategorie dětí: 1 místo – Adrián Svitok 
(14 let, Cígeľ, SK, čas 3:03), 2. místo – Martin 
Čertik	(10 let, Cígeľ, SK, čas 4:38), 3. místo – 
Kristián	Juhasz	(11 let, Bocanovice, čas 5:21)

Kategorie žen: 1. místo – Anna Kadlubco-
vá	(Písek, čas 5:00), 2.místo – Renata Cicho-
ňová	(Bukovec, čas 8:04), 

Kategorie mužů:	1.	místo	–	Štefan	Mjartan	
(70 let, Cígeľ, SK, čas 1:59 min., zde právě kro-
mě času rozhodla i ostatní kritéria o umístění, 
od poroty dostal samé jedničky), 2.místo – 
Pavel	Mjartan	(68 let, Cígeľ, SK, čas 1:44 min.), 
3.místo	–	Rastislav	Minich	(54 let, Cígeľ, SK, 
čas 1:50 min.) 

Všem, kteří předvedli, jak to s kosou umí, 
divákům, porotcům, organizátorům a skvě-
lému moderátorovi Marcelu Čmielovi patří 
velké poděkování. 

Děkujeme také sponzorům i společnosti 
Trait Group za ozvučení a výborné občer-
stvení. 

Košci z Cígeľa k nám jezdí rádi už několik 
let, protože jsou zvyklí jezdit po různých 
přeborech a je to na jejich výsledcích vidět. 
Na závěr se nabízí otázka, kterou pokorně 
vznesli tito slovenští vítězové: „Neodra-
zujeme svou účastí vaše chlapy“? Pokud 
máte na tuto otázku odpověď, prosíme, 
předejte nám ji, budeme rádi za každou 
zpětnou vazbu. 

Ivana Kluzová 
Externí kulturní referent

15.  ročník Přeboru v ručním kosení 
na nejvýchodnější louce ČR
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Do soutěže se mohou přihlásit všechny 
obce, tedy i města a městyse, které mají 
nejvýše	7	500	obyvatel	a	zpracovaly	stra-
tegický plán zabývající se rozvojem obce. 
Cílem soutěže je povzbudit obyvatele 
venkova k aktivní účasti na rozvoji svého 
domova i okolí a také vyzdvihnout aktivity 
obcí, jejich představitelů a občanů, kteří 
se snaží zvelebovat své prostředí, rozvíjejí 
místní tradice a zapojují se do společen-
ského života v obci. 

Organizace soutěže probíhá ve dvou ko-
lech – krajském a celostátním. Všechny 

přihlášené obce jsou nejprve hodnoceny 
v krajském kole. Do celostátního kola pak 
postupuje za každý kraj vždy maximálně 
jedna	obec,	které	byla	udělena	Zlatá	stuha	
v krajském kole. V rámci celostátního kola 
jsou vyhodnocena první tři místa. Obce 
přihlášené do soutěže jsou hodnoceny 
v těchto oblastech: koncepční dokumen-
ty, společenský život, aktivity občanů, 
podnikání,	péče	o	stavební	fond	a	obraz	
vesnice, občanská vybavenost, inženýr-
ské sítě a úspory energií, péče o veřejná 
prostranství, přírodní prvky a zeleň v obci, 

péče o krajinu, připravované záměry a in-
formační	technologie	obce.

Letos se do této soutěže přihlásilo celkem 
196	obcí	a	mezi	nimi	i	náš	Bukovec!	

V	úterý	4.	6.	2024	k	nám	v	8	hodin	ráno	
zavítala 12-ti členná hodnotící komise, ta 
byla paní starostkou i panem místostaros-
tou přivítána chlebem a solí za hudebního 
doprovodu Johanky a Vojtěcha Pazdero-
vých. Poté v zasedací místnosti zazněla 
„bukovecká hymna“ v podání místního 
souboru Pastyreczki, která emočně od-
zbrojila většinu členů komise usedajících 
ke „gorolské“ snídani. 

Následovalo ostře sledovaných 120 minut, 
které dostane každá obec k prezentaci vše-
ho, co chce ukázat, zviditelnit a představit. 
Věřte, že nebylo vůbec jednoduché, vejít 
se do tak krátkého času, vždyť tady máme 
tolik krásných míst, objektů i subjektů na 
které jsme právem pyšní a na které chceme 
poukázat.

Prezentace realizovaných projektů, ale 
i těch, které se teprve připravují a krátká 
videa o Bukovci běžely v zasedací míst-
nosti. Ochutnávka placků připravených 
členkami	z	Klubu	seniorů	a	fotogalerie	
společenských akcí byly na pódiu u bu-
dovy obecního úřadu. Následovaly krátké 
návštěvy obou základních škol, kostela, 
PZKO,	nové	požární	zbrojnice.	To	vše	se	
stihlo, ale jen za cenu, že téměř všechny 
prezentace byly zkracovány a přemisťování 
nám k tomu komplikoval déšť.

Všechno	bylo	perfektně	připraveno,	ře-
ditelky základních škol skvěle a stručně 

Úspěch v soutěži Vesnice roku 2024

ze žIVOtA V OBcI
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Mladí hasiči se hlásí ze soutěží…
V	měsíci	červnu	zahájili	nejmladší	členové	SDH	Bukovec	soutěž	
v požárním útoku. První soutěž se konala v Jablunkově, odkud 
přivezli mladší družstva hned 1. a 3. místo ve stejné kategorii, 
stejně tak starší nepřijeli s prázdnou, ale získali 3. místo. 

I z dalších soutěží v Dolní Lomné a Návsí se mladí hasiči nevrátili 
bez	umístění.	Prozatím	poslední	soutěžní	sobota	byla	29.	6.	
v Mostech u Jablunkova dopoledne, kde opět mladší družstva 
získala 2. a 3. místo. Ještě tutéž sobotu odpoledne si družstva 
zaběhla	i	v	Hrádku,	odkud	přivezli	1.	místo	v	kategorii	mladších	
družstev.  

Reprezentace naší obce v požárním sportu je na úžasné úrovni 
a děti dokazují, že laťku okolním obcím drží patřičně vysoko, 
jelikož není soutěž, kde by na stupních vítězů nestálo družstvo 
z Bukovce. A výjimkou není ani to, že družstva obsadí hned 
stupínky dva. V dalších soutěžích přejeme opět mnoho štěstí 
a	i	nadále	perfektní	týmovou	spolupráci.	Poděkování	patří	tre-
nérce Martině a pomocným trenérům. 

Pavlína Suszková,
Za nejmladší členy SDH Bukovec

ze žIVOtA V OBcI

komentovaly úspěchy i cíle výuky místních 
dětí. Naše nejlepší Bukovecká schola roz-
plakala v kostele i ty, kteří se ještě statečně 
drželi u úvodní „bukovecké hymny“ a plac-
ky našich seniorek byly po zásluze komisí 
odměněny diplomem jako ty nejlepší! Co 
se nestihlo navštívit, ukázat či představit 
jsme shrnuli do „Bukoveckých novin“. Pří-
pravy k těmto 120 minutám byly náročné, 
ale i zábavné a výsledek stál za to!

Obec Bukovec získala v této v soutěži 
„Modrou stuhu“ za společenský život. 
Toto ocenění získává obec jako celé spo-
lečenství.	Znakem	společenského	života	
vesnice je to, že jej vytvářejí lidé pro sebe 

i pro ostatní. Cení se přítomnost spolků 
tradičních i novodobých, udržování, obno-
vování tradic a obyčejů. V ocenění je také 
důležitá péče o duchovní hodnoty obce 
a návaznost na tradice. 

S	Modrou	stuhou	je	spojena	odměna	for-
mou dotace od Ministerstva pro místní 
rozvoj 800 000 Kč.

Jako ocenění za kvalitní květinovou výz-
dobu v obci jsme také získali Diplom „Fu-
línova cena“. Tato cena, pojmenovaná po 
českém zahradníkovi a spisovateli Martinu 
Fulínovi, se uděluje za květinovou výzdobu 
veřejných prostranství i soukromých domů 
a pozemků.

Dále jsme v této soutěži získali Diplom za 
podporu činnosti zájmových spolků a za 
přípravu místní speciality – chuťově jedi-
nečných placek, který plně náleží Klubu 
seniorů. 

Vítězem	Vesnice	roku	2024	v	Moravsko-
slezském	kraji	a	Zlatou	stuhu	získala	obec	
Palkovice,	blahopřejeme.	Slova	pana	faráře	
Alfréda	Volného	„Tady	lidé	nežijí	vedle	sebe,	
ale spolu.“ nás mohou inspirovat a povzbu-
dit k přihlášení do této soutěže v budoucnu 
znova, protože spolu dokážeme velké věci 
a možná i získat titul Vesnice roku!

Ivana Kluzová 
Externí kulturní referent

8/2024
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Během	uplynulé	sezóny	se	naši	fotbalisté	rovnali	svým	soupeřům	
hned v několika kategoriích. Opět jsme měli společné týmy mlá-
deže se sousední obci Písek. 

Přípravka odehrála spoustu zápasů v okolí Třinecka. Výsledkově 
se jim dařilo průměrně. Polovinu zápasu zvládli a druhou polovinu 
bohužel prohráli, ale postupně nabírají zápasovou praxi. 

Mladší žáci si vedli na výbornou, protože celou soutěž dokázali 
vyhrát.	Zaslouženě	přebrali	pohár	pro	vítěze	Třinecké	části	ligy.	

Starší záči si vedli neméně dobře. Až do předposledního kola 
proti Vendryni bojovali o nejlepší umístění. Bohužel nakonec po 
krásném	fotbalovém	boji	a	dramatu	prohráli	těsně	3:2.	A	tak	se	
museli smířit s druhým místem, což je bráno za pořádný úspěch. 

Během celé sezóny se nejen v Bukovci na hřišti odehrála spousta 
utkání, a ještě více tréninku. Velké poděkování patří všem trenérům 
Petr	Bulawa,	Marcel	Karch,	Roman	Czepczor	-	(přípravka),	Andrzej	
Zogata,	Tomáš	Čmiel	a	Tomáš	Juštík	-	(mladší	a	starší	žáci),	Josef	
Chybidziura,	Václva	Bojko	-	(dorost)	a	nakonec	Josef	Krenželok	-	
(muži).	Velké	díky	patří	i	všem	co	se	o	fotbal	v	Bukovci	starají.	Věřím	
že	i	naši	fanoušci	si	přišli	na	své	a	budou	náš	podporovat	i	nadále.

Za TJ Beskyd Bukovec
Josef Krenželok

Dorostenci se postupně zvedají nejen výsledkově, ale hlavně 
výkony. Většinu zápasu odehráli důstojně, ale někdy zase pro-
hráli díky svým laciným chybám. I když při pohledu na tabulku 
to nevypadá ideálně i tak si myslím, že tento mladý tým po celou 
sezónu hrál obstojně. 

Muži se umístili na konečném 5. místě. Toto není úplně špatný 
výsledek, jenže v týmu je mnohem větší potenciál, který, ale zatím 
mlčí. Do příštího ročníku bychom chtěli přivést nového trenéra. 
Bylo by skvělé z kluků vyždímat více, než se doposud podařilo.

Tabulka OP ml. žáků 7+1 Třinecko

Tabulka OP starší žÁKŮ

OP staršího dorostu

OP Můžu

TJ Beskyd Bukovec sezóna 2023 – 2024
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novinky z mateřské školy
V březnu letošního roku byla vyhlášena 
veřejná	zakázka	s	názvem	„Základní	škola	
a Mateřská škola Bukovec – vnitřní vyba-
vení a stavební úpravy“, která spočívala 
zejména v rekonstrukci třídy Broučků 
v prostorách mateřské školy.

Na první část veřejné zakázky související 
s realizací stavebních prací nepodal na-
bídku žádný účastník a na druhou část 
týkající se dodání vnitřního vybavení obec 
obdržela celkem 3 cenové nabídky, a to od 
spol. MAKARA DIDAKTA s.r.o., Nymburk – 
602.443,-	Kč,	AMBRA	–	GROUP	s.r.o.,	Frý-

dek – Místek, 626.313,- Kč a spol. Dugosz 
s.r.o.,	Ostrava,	671.607,-	Kč.	

Poté následovala opakovaná výzva na 
stavební práce, a přesto že bylo osloveno 
více	stavebních	firem,	nabídku	podala	
pouze spol. Risorispetto s.r.o., Dolní Lu-
tyně,	496.060,69	Kč	a	spol.	Cieslar,	s.r.o.,	
Bystřice,	s	částkou	668.432,70	Kč.	Uve-
dené	ceny	jsou	bez	DPH.	Obec	uzavře-
la Smlouvu o dílo se spol. Ristorispetto 
s.r.o.,	 Dolní	 Lutyně.	 Hned	 na	 začátku	
prázdnin byly zahájeny stavební práce, 
které spočívaly v odstranění stávající 

podlahy, obložení, omítek a původních 
interiérových dveří. Následovala úprava 
elektroinstalace, nové omítky, výmalba 
a taktéž pokládka nového koberce. Nově 
vyrobený nábytek bude instalován bě-
hem srpna. 

Na závěr dodáváme, že k uzavření mateřské 
školy nebylo nutné přistoupit ani v měsíci 
červenci, její provoz byl zachován a výuka 
probíhala v 1. patře budovy školy.

Zdeňka Sikorová, referentka investic

Během rekonstrukce

Během rekonstrukce

Po rekonstrukci

Bukovecký oBčasník
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Den matek 

ne každý může mít život jako v pohádce

Krátce po svátku „všech zamilovaných“ jsme se rozhodli s dětmi oslavit svátek maminek. V pátek 
3. května v areálu edukačního hřiště za školou se maminky sešly  v hojném počtu a to i v dopro-
vodu dalších členů rodiny. Prostranství s altánem i letos nabídlo zázemí pro vystoupení našich 
dětí a protější travnatý svah s kaskádovitě uspořádaným posezením vytvořil ideální prostor pro 
pohodlné sledování programu. Přívětivé počasí spolu s tancem, písničkami a básněmi našich 
malých i větších účinkujících potěšily všechny přítomné. Kromě hřejivého pocitu u srdce a úsměvu 
na tváři si maminky odnášely i dárečky s přáníčky, které jim jejich děti vlastnoručně vyrobily.

Kolektiv pedagogů MŠ a ZŠ Bukovec

V úterý 18. června se žáci všech ročníků 
společně s pedagogy vydali zjistit, co že 
se skrývá za názvem projektového dne, jež 
nese i název tohoto titulku. Jako první děti 
okusily	krásnou	pohádkovou	atmosféru	
v	interiérech	zámku	v	Hradci	nad	Moravicí.	
K vidění zde byl nejen dobový nábytek 
a dekorace, ale i opravdový pan král, princ, 
princezna, a dokonce i vodník. Pohádka 
O Jezerní královně a vodníku Tutínkovi, 
odehrávající se na půdě zdejšího zámku, 

byla bezprostředním a poutavým zážit-
kem jak pro děti, tak i dospělé. Obavy pana 
krále, že zmařené námluvy prince Jana 
s princeznou Veronou skončí válkou, se 
naštěstí nenaplnily a příběh lásky prince 
k jeho milé Barunce měl šťastný konec. 

Že se o princezny a různá území vedly bitvy 
a boje, a to nejen v pohádkách, vědí děti 
i z hodin vlastivědy a dějepisu. Nahlédnout 
do	období	mezi	léty	1939-45	a	připome-

nout si jednu z nejtěžších dob nejen naší 
vlasti, měli žáci v Národním památníku 
2.	světové	války	v	Hrabyni.	Venkovní	ex-
pozice i v interiéru památníku byla s vý-
kladem průvodce spolu s doprovodnými 
audiovizuálními	efekty	autentickým	obra-
zem dané doby. Děti si uvědomily nejen 
těžkosti, které s sebou válka přináší, ale 
i vděčnost a touhu po životě na svobodě. 

Kolektiv pedagogů ZŠ Bukovec

8/2024
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Výlet do Pevnosti poznání v Olomouci:  
projektový den mimo školu plný objevů 

Účast našich pedagogů na kurzu  
„Být nejlepším učitelem pro své žáky“ 
na Islandu v rámci projektu erasmus+ 

V úterý 18. června se žáci všech ročníků 
společně s pedagogy vydali zjistit, co že 
se skrývá za názvem projektového dne, jež 
nese i název tohoto titulku. Jako první děti 
okusily	krásnou	pohádkovou	atmosféru	
v	interiérech	zámku	v	Hradci	nad	Moravicí.	
K vidění zde byl nejen dobový nábytek 

a dekorace, ale i opravdový pan král, princ, 
princezna, a dokonce i vodník. Pohádka 
O Jezerní královně a vodníku Tutínkovi, 
odehrávající se na půdě zdejšího zámku, 
byla bezprostředním a poutavým zážit-
kem jak pro děti, tak i dospělé. Obavy pana 
krále, že zmařené námluvy prince Jana 

s princeznou Veronou skončí válkou, se 
naštěstí nenaplnily a příběh lásky prince 
k jeho milé Barunce měl šťastný konec. 

Že se o princezny a různá území vedly bitvy 
a boje, a to nejen v pohádkách, vědí děti 
i z hodin vlastivědy a dějepisu. Nahlédnout 
do	období	mezi	léty	1939-45	a	připome-
nout si jednu z nejtěžších dob nejen naší 
vlasti, měli žáci v Národním památníku 
2.	světové	války	v	Hrabyni.	Venkovní	ex-
pozice i v interiéru památníku byla s vý-
kladem průvodce spolu s doprovodnými 
audiovizuálními	efekty	autentickým	obra-
zem dané doby. Děti si uvědomily nejen 
těžkosti, které s sebou válka přináší, ale 
i vděčnost a touhu po životě na svobodě. 

Kolektiv pedagogů ZŠ Bukovec

V	rámci	projektu	Erasmus+	s	názvem	„Za	
zkvalitněním outdoorového vzdělávání“ 
se deset našich pedagogů zúčastnilo kurzu 
„Být nejlepším učitelem pro své žáky“ na 
nádherném a inspirujícím Islandu. Tento 
kurz, zaměřený na zdokonalení pedago-
gických dovedností a inovativních přístupů 
k výuce, probíhal během měsíce června 
a přinesl našim učitelům mnoho cenných 
poznatků a zkušeností.  

Hlavním	cílem	projektu	„Za	zkvalitněním	
outdoorového vzdělávání“ je zlepšení 
kvality výuky prostřednictvím moderních 
a inovativních metod, které zahrnují i prvky 
outdoorového vzdělávání. Projekt si klade 
za cíl zlepšení pedagogických dovednos-
tí - poskytnout učitelům nové nástroje 

a	techniky	pro	efektivnější	výuku,	podpořit	
začlenění venkovních aktivit do školních 
vzdělávacích programů, umožnit výměnu 
zkušeností a osvědčených postupů mezi 
učiteli z různých zemí, podpořit konti-
nuální	profesní	rozvoj	pedagogů	a	jejich	
schopnost reflektovat a přizpůsobovat své 
výukové metody. 

Účast našich pedagogů na tomto kurzu 
byla financována z prostředků programu 
Erasmus+, umožnila prezentovat naši bu-
koveckou školu v zahraničí. 

Těšíme se, že nově získané zkušenosti a do-
vednosti pedagogům pomohou obohatit 
vzdělávací zkušenosti našich žáků a přispě-
jí k jejich lepším výsledkům a celkovému 
rozvoji. 

Poděkování 
rodičům 
Rádi bychom touto cestou 
poděkovali rodičům našich 
žáků za jejich pochopení 
a podporu během ředitel-
ského volna, které bylo vy-
hlášeno v době konání kurzu. 
Díky této spolupráci mohlo 
deset pedagogů ze základní 
školy, mateřské školy a školní 
družiny vycestovat současně 
a zúčastnit se nejen kurzu, ale 
i teambuildingových aktivit. 
Jelikož jsme nenašli žádný 
kurz zaměřený na outdoo-
rovou pedagogiku, který by 
se konal v letních měsících, 
rozhodli jsme se vycestovat 
v červnu a přerušit výuku. 
Vaše podpora nám umožnila 
tuto výjimečnou příležitost 
využít a věříme, že získané 
zkušenosti přinesou dlou-
hodobé výhody pro všech-
ny žáky. Děkujeme za Vaše 
porozumění spolupráci. 

Kolektiv pedagogů  
ZŠ a MŠ Bukovec

Bukovecký oBčasník
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V posledním červnovém týdnu jsme si ve 
školce naplánovali náš výlet. Volba pad-
la, na základě doporučení, na Minizoo ve 
Vendryni. Počasí nám přálo a my si užili 
cestování autobusem, vlakem do Ven-
dryně a do cíle jsme pak dorazili pěšky. 

Cesta to nebyla nijak lehká, ale co, jsme 
přece trénované děti. Připravený animační 
program a možnost krmení zvířat se nám 
velice líbilo. Poučné bylo, vyslechnout si 
pár neveselých příběhů o osudech zdejších 
zvířat, ale naštěstí, všechny nakonec, díky 

péči a obětavosti zdejších pracovníků, měly 
šťastný konec. Vraceli jsme se s prázdnými 
batůžky a s plnými bříšky sice unavení, ale 
se spoustou krásných zážitků.  

Kolektiv pedagogů MŠ Bukovec 

Školičkový výlet do Minizoo ve Vendryni 

8/2024

21

ze žIVOtA šKOleK A šKOl



Co nowego w przedszkolu?
Dalszy rok szkolny już za nami. Pozwólcie 
nam w skrócie opisać, jak ten rok u nas 
wyglądał.

Do przedszkola cały rok przychodziły bar-
dzo	fajne	dzieciaki,	dzięki	którym	zapo-
wiadał	nam	się	ten	rok	na	wesoło.	Zaraz	
na początku roku szkolnego odwiedzili 
nas górole z inicjatywą „Granie dla przed-
szklaków“. Inicjatywa ta jest organizowana 
przez	Kapelę	Lipka.	Dzieci	mogły	sobie	
wypróbować	grę	na	różnych	instrumen-
tach muzycznych, były też wspólne śpiewy, 
zabawy	i	dużo	śmiechu.	Bardzo	dziękuje-
my	Kapeli	Lipka!	Dzieciom	się	dopołudnie	
bardzo podobało.

Bardzo	fajnym	dniem	dla	wszystkich	jest	
„pieczenie pieczoków“, które organizowane 
jest zawsze na początku roku szkolnego. 
Akcja ta jest lubiana przez dzieci i też przez 
rodziców. W tym roku już korzystaliśmy 
z nowego boiska, pieczoki wszystkim sma-
kowały. Mamusie też upiekły dużo smacz-
nych ciast i kołaczy. 

Jesienna	pogoda	była	słoneczna	i	my	czę-
sto wyruszali do lasu w poszukiwaniu grzy-
bów i innych darów jesieni. Przechadzki do 
lasu są u dzieci bardzo lubiane. Szczególnie  
budowanie	różnych	domków	z	gałęzi	i	liści.	
Prawie	każdy	dzień	spędzaliśmy	w	okoli-
cach lasu.

Miesiąc listopad jest miesiącem, kiedy 
swój	dzień	świętuje	Miś	Pluszowy.	W	tym	
dniu każde dziecko przyszło do przed-
szkola z swoim ulubionym misiem. Były 
misie	bardzo	małe	ale	były	też	większe	niż	
dzieci  . Panie też przyniosły swoje misie 
z	dzieciństwa	i	w	końcu	misiów	było	wię-
cej niż ludzi. Dzień ten sprzyjaliśmy sobie 
różnymi grami, wyścigami, piosenkami. 
Na leżakach trudno było widziec´dzieci 
między	tymy	misiami		.Świętowanie	nam	
się	udało.

Kiedy	odwiedziła	nas	Pani	Zima	i	przy-
niosła	pierwszy	śnieg,	to	była	fraja.	Śle-
dziliśmy jakie zmiany w przyrodzie nam 
przynosi , co wszystko potrafi zrobić mróz 
i już myślimy o tym, gdzie ulepimy pierw-
szego	bałwana.	Z	śniegiem	do	nas	zbliżył	
się	też	dużo	oczekiwany	dzień	spotkania	
przy choince. Tam nasze dzieci odwiedził 
Święty	Mikołaj.	Dzieci	zagrały	dla	Mikołaja	
Jasełka, ten je zaś obdarzył podarunkami. 

Ostatnie dni przed przerwą świąteczną na-
leżały do przygotowiań Wigilijki i wspól-
nemu	świętowaniu.	Z	dziećmi	piekliśmy	
piernicznki i ozdabiali je. Wielką przyjem-
nością było ubieranie choinki o ozdabiane 
klasy. W dzień Wigilijkowy było łamanie 
opłatkiem, skladanie życzeń, smakowanie 
ciasteczek, które nam grzeczne mamusie 
napakowały.	Najwięcej	oczekiwaną	chwilą	
było rozpakowywanie podarunków. 

Zaraz	na	początku	roku	kalendarzowego	
odbył	się	kurs	narciarski.	W	tym	roku	brałi	
udział w kursie nie tylko starszacy ale też 
nasi średniacy. Dzieci były bardzo dzielne, 
zdolne	i	szybko	się	wszystkiego	uczyły.	
Ostatní dzień kursu  wszystkie dzieci po-
kazały	rodzicom,	czego	się	podczas	kursu	
nauczyły. Od rodziców otrzymały wilekie 
brawa!

Już tradycyjnie obchodzimy w przedszko-
lu „Tłusty czwartek“. W tym roku zaprosili-
śmy	na	pomoc	z	pączkami	pani	Monikę.	
Dzieci z jej pomocą robiły ciasto, śledziły 
jak ciasto rośnie a później już robiły małe 
placuszki do których zawijały powidła 
domowe	i	ulepiały	pączki.	Parę	pączków	
zgłosiliśmy do konkursu o najsmaczniej-
szy pączek, który organizują Jacki w Ja-
błonkowie. W tym roku nasze dzieci zo-
stały wyróżnione i otrzymały pomysłowe 
nagrody.

Jedną z najbardziej lubianych imprez 
w przedszkolu to balik maskowy. W tym 
dniu nasze przedszkole nie odwiedziły 
dzieci ale sami przebierańcy. Byli tu tacy 
jak myśliwy, policjant, batman, pirat, in-
dianka, kot, czarownica i dużo dalszych 
pomysłowych masek. 

Jedno dopołudnie do naszego przedszkola 
zawitali	niemi	goście	z	Mini	Zoo	Vendryně.	
Dzieci	grzecznie	siedziały	i	wsłuchiwały	się	
w słowa panów, którzy opowiadali nam 
różnie	ciekawe	informacje	o	naszych	go-
ściach, pokazali nam je a też była możli-
wość	dotykać	ich.	Dzieci	okazały	się	jako	
bardzo odważne, kiedy z radosćią głaskały 
węża	Bożenkę,	która	waży	aż	30kg.	Naj-
milszymi zwierzątkami według dzieci ale 
były króliczki, które nam biegały po przed-
szkolu. 

Za	bardzo	udane	uważamy	warsztaty	Wiel-
kanocne. W tym dniu do nas przychodzili 
rodzice dzieci, by wspólnymi siłami zrobić 
baranki z wełny. Cały czas panowała miła 
atmosféra,	praca	szła	wszystkim	dobrze	
i powstały śliczne baranki, którymi wszyscy 
mogli ozdabiać w domu gałązki wielka-
nocne. 

Też poszukiwanie skarbu wielkanocnego 
Zajączka	nam	umilało	dzień.	Zajączkowi	za-
śpiewaliśmy	piosenkę,	co	nieco	zatańczyli	
i szukali gniazdka. W tym roku gniazdko 
zrobił sobie zajączek zaraz za przedszko-
lem, gdzie dzieciom zostawił smakołyki. 
To było radości!

W marcu otrzymaliśmy zaproszenie do 
szkoły na przedstawienie „O prasátku 
Arturovi“. Prosiaczek dzieciom pokazy-
wał, jak ważna jest książka i też uczył 
dzieci segregować odpady. Całe przed-
stawienie było przewiązane piosenkami, 
które dzieci jeszcze pare dalszych dni 
śpiewały.

Bukovecký oBčasník
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Nasi starszacy wyjeżdżali 10x na basen 
do Bystrzycy. Była radosć podziwiać, jak 
szybko	dzieci	nabywały	nowe	umiejętności	
i każdym razem pokazały nam coś nowego. 
Trzeba tu dzieci bardzo pochwalić też za 
to,	jak	samodzielnie	potrafią	się	osuszyć	
i ubierać.  

Miesiąc maj należał naszym mamusiom. 
Z	tej	okazji	zaproszone	zostały	wszystkie	
mamusie,	babcie	ciocie	do	domu	PZKO,	
gdzie dzieci zagrały program na ludowo. 
Mamusie od dzieci otrzymały życzenia i po-
darunki a dzieci zaś całusy. Popołudnie to 
było bardzo miłe.

Pod koniec roku szkolnego już wszystkie 
dzieci	czekały	tylko	na	festyn	szkolny	i	wy-
cieczkę	szkolną.	Program	festynu	się	dzie-
ciom	bardzo	udał,	tańczyć	z	dzieciami	się	
chciało prawie wszystkim widzom. Macierz 

szkolna	się	postarała	o	super	zabawy	dla	
dzieci i wszyscy byli bardzo zadowoleni. 

W	tym	roku	na	wycieczkę	szkolną	pojecha-
liśmy	do	Dolnej	Łomnej,	gdzie	znajduje	się	
ścieżka	zbójników.	Dzieci	się	tam	bawiły	
w	cieniu	 drzew	 i	spędzały	 czas	 zabawą	
w piaskownicy, przechodzeniem toru prze-
szkód, huśtaniem na huśtawkach i wspól-
nymi śpiewami. Nie zabrakło ani szukania 
skarbu, w którym każdy dzieciak coś znalazł. 
Dalszym punktem wycieczki były odwiedzi-
ny kolegów z przedszkola w Dolnej Łomnej. 
Bardzo	się	tam	wszystkim	podobało	i	już	też	
wiemy,	co	sobie	życzyć	pod	choinkę	. Na 
obiad poszliśmy do restauracji, gdzie oprócz 
smacznego obiadu była scena. No i jaka 
by to była scena bez aktorów? Dzieci zaraz 
wchodziły	na	scenę	i	już	odgrywały	króciutki	
program „Mało nas“. Od gości w restauracji 
dostało	im	się	podziwu	i	oklasków.	

Jako pożegnanie z naszymi starszaka-
mi było już też tradycyjne nocowanko 
w	przedszkolu,	wycieczka	do	kina,	frytki	
i zabawy w ogródku „do wieczora“. Cały 
dzien był dla nas wyjątkowy. Rano nas zaś 
odwiedziły	mamusie	starszaków.	Spędzi-
liśmy razem miłe chwile i dzieci paniom 
wręczyły	pomysłowe	podarunki.	Bardzo	
dziękujemy!

W ciągu roku też wyjeżdżaliśmy do teatru 
Bajka w Czeskim Cieszynie, odwiedziliśmy 
wystawy,	spotykali	się	z	kolegami	z	innych	
przedzkoli	i	dużo	więcej.	Dzieci	w	przecią-
gu	roku	nauczyły	się	bardzo	dużo	nowego	
i już teraz jesteśmy pełne oczekiwań, co 
przyniesie nam dalszy szkolny rok.

Drodzy czytelnicy, życzymy Wam udanych 
letnich dni!

Panie z przedszkola

8/2024
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Wiosenne info ze szkoły
Koniec roku szkolnego to zawsze czas 
pełen radosnych spotkań i różnorodnych 
wydarzeń, które dodają kolorów co-
dzienności.	Zakończenie	roku	szkolnego	
2023/2024	nie	było	wyjątkiem,	stanowiąc	
piękny	finał	pełen	uśmiechów	i	niezapo-
mnianych chwil. Już od wczesnej wiosny 
uczniowie wraz ze swoimi nauczycielami 
mieli	okazję	uczestniczyć	w	różnorodny-
chaktywnościach, które wprowadzały w ich 
życie	dodatkową	dawkę	energii	i	radości.	
W	kwietniu	 odbyło	 się	 Zgromadzenie	
Ogólne	Kongresu	Polaków	w	RC,	naszę	
szkołę	reprezentowała	Mgr.Halina	Kulig.	
Podczas	wiosennych	miesięcy	dzieci	młod-
szych	klas	doskonaliły	naukę	pływania	na	
basenie w Bystrzycy. Pierwszoklasiści zo-

stali w bibliotece wiejskiej pasowani na 
czytelników. W kwietniu również w ramach 
świetlicy	szkolnej	odbyły	się	warsztaty	
z	okazji	„Dnia	Ziemi.	Warsztaty	te	wzboga-
ciły	szkolną	rutynę	o	nowe	doświadczenia	
i	umiejętności.	Uczniowie	klas	starszych	
wyjechali do Jabłonkowa na przedstawie-
nie szkolne pt. „Calineczka“. W tym roku 
Igrzyska Lekkoatletyczne w Trzyńcu za-
kończyły	się	wielkim	sukcesem,	bowiem	
wielkim	talentem	biegaczym	przekazał	się	
Janusz Niedoba wywalczając aż trzy złote 
medale. Szkoła w klasyfikacji ogólnej szkół 
małoklasowych	uplasowała	się	na	fanta-
stycznym trzecim miejscu. Pod koniec maja 
bawiliśmy	się	na	festynie	w	Piosku,	który	
Macierz	Szkolna	oraz	PZKO	Piosek	zorga-

nizowała z okazji 150-lecia szkoły. Pojecha-
liśmy	na	wycieczkę	do	Štramberku,	gdzie	
zwiedziliśmy	jaskinię	Šipka,	piekarnię,	mini	
ZOO	oraz	Trubę.	Najlepszym	punktem	pro-
gramu były oczywiście zakupy. W maju 
również obchodziliśmy Dzień Matki. Do 
domu	PZKO	zaprosiliśmy	wszystkie	nam	
znane kobietki, dla których przygotowa-
liśmy interesujący program, smaczyny po-
częstunek	i	miły	podarunek,	który	upiększa	
niejedną	szyję	zaproszonych	pań.	Po	dłu-
gich oczekiwaniach dotarły do nas wyniki 
Kangura, czyli konkursu matematycznego. 
Nasze	dzieci	znowu	spisały	się	wyśmie-
nicie, otrzymały dwa wyróżnienia, a wy-
różnieni to Kaja Jochymek oraz Szczepan 
Šubrt.	Czerwiec	rozpoczęliśmy	od	wizyty	
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OBYČEJNÍ – NEOBYČEJNÍ, BUKOVEC -  IVANA WRONOVÁ
Nejen místní lidé, ale také lidé z okolních vesnic, spojuje silné 
pouto s Bukovcem. 

Paní	ředitelka	Základní	a	mateřské	školy	s	polským	jazykem	vy-
učovacím již 31 let působí v této pozici a svým způsobem daruje 
svůj život tomuto povolání. Přes její ruce už prošlo 21% obyvatel 
Bukovce. Nechte se tedy seznámit s jejími zákoutími, které jen 
tak neuslyšíte ve školním rozhlase nebo štěbetat ptáčky na ulici. 

Anežka Pazderová

MíSTO:

Bukovec je místo, kde pracuji již 31 let, místo, které je velmi krásné, 
fascinující	a	úchvatné.	

Pro mnoha lidi je velmi atraktivní oblastí. Je to bezpečné místo, ve 
kterém se dobře žije. Životní prostředí není ještě zkažené, je čisté. 
Mé kroky často vedou do Bukovce nejen pracovně, ale zároveň 
rekreačně. Okolí Bukovce využívám často na nádherné procházky 
pod „Bagińcym“, kde si člověk může uklidit své myšlenky. Svět 
je zde klidný a harmonický. Je zde hodně míst a zákoutí, která 
člověka okouzlí, a proto se sem ráda vracím.

ČLOVĚK:

Lidé v Bukovci jsou pozitivní, ochotní, vstřícní a laskaví. Mám zde 
hodně dobrých známých.

Ve	zdejší	polské	škole	učím	od	roku	1993	a	mýma	rukama	prošlo	
hodně	dětí	cca	297,	kteří	jsou	již	dospělí,	mnoho	z	nich	jsou	mou-
dří, úspěšní a kreativní mladí lidé, což mně velmi těší. 

PíSnIČKa:

Písnička, toť otázka, hudba je pro mě velmi důležitá, je v ní spousta 
emocí,	spousta	citu,	mám	ráda	všechny	žánry,	ale	nejvíce	folk,	
z českých skupin je to Čechomor a Fleret, z polských Śląsk, Golec 
uOrkiestra no a samozřejmě naše Lipka, jejímiž členy jsou kluci 
z Bukovce Ondra a Vojta Pazderovi.  Miluji veškerou relaxační 
hudbu, ráda poslouchám operu. Mou velmi oblíbenou operou 
je Giuseppe Verdiho opera Nabucco.

ZÁžITeK:

Posledním pracovním zážitkem byla velmi úspěšná návštěva 
pana ministra kultury ČR Martina Baxy v naší škole. Pan ministr 
byl školou a hlavně Pastyreczkami uchvácen. 

A mým největším životním zážitkem bylo narození našich tří 
vnuků Stely, Michala a Markéty.

CHUŤ:

To je celkem těžká otázka, protože mám ráda všechno, moc si 
v jídle nevybírám, ale nejvíce mi chutnají samozřejmě placky, 
a ty v Bukovci jsou vždy nejlepší .

VŮnĚ:

Vůně je pro mě jazykem, díky kterému do své paměti ukládám 
krásné	zážitky	a	vzpomínky	na	konkrétní	okamžiky.	Zbožňuji	
vůni moře, vůni léta, které jsou smyslné, odpočinkové a relaxační. 
Mou oblíbenou vůní je vůně lípy, která v sobě uchovává nejen 
vznešenost, ale také moudrost a láskyplnou kvalitu energie.

KOníČKY:

Koníčky mám různé, přiměřené věku. Ráda upravují pěší turistiku 
po našich krásných Beskydech. Ve volné chvíli čtu knížky různého 
žánru, nejraději mám severské kriminální příběhy. Miluji vodu 
a plavání. Mou oblíbenou činnosti je luštění křížovek a sudoku.

PŘíRODa:

Příroda v Bukovci je úchvatná, pro mne nejkrásnějším místem je 
přírodní rezervace Bukovec. Rozkládá se po levé straně potoka 
Olecky, na které rostou vzácné rostliny z čeledi orchidejí - vstavače. 
A samozřejmě naše krásné Beskydy, jejichž krása je vyjádřená 
mimo jiné v písní:

„Góralu czy ci nie żal

Odchodzić od stron ojczystych
Świerkowych lasów i hal
I tych potoków srebrzystych
Góralu czy ci nie żal
Góralu wracaj do hal…“

Marian Bojko
předseda kulturní komise

na závěr paní ředitelka no-
minuje Marii Roženkovu, 
předsedkyni Klubu seniorů 
v Bukovci.

komisji O najlepszą wieś, nasze Pastyrecz-
ki	zaśpiewały	przed	komisją	przepięknie.	
Dzieci pokazały swoje talenty śpiewacze 
i	taneczne	na	festynie	w	Bukowcu.	Piąta-
cy	odwiedzili	szkołę	w	Jabłonkowie,	by	
zaznajomić	się	z	przyszłą	ich	placówką,	
poznać nowych kolegów i zawrzeć nowe 
przyjaźnie.	Za	zaproszeniem	naszego	byłe-
go absolwenta Janka Michalika gościliśmy 
w	MUZ-ICu	w	Bystrzycy,	Janek	rewelacyjnie	
poprowadził lekcje muzealne. W ostatnim 
tygodniu czerwca pożegnaliśmy piątaków 

wycieczką do Cieszyna, zwiedziliśmy ry-
nek,	Wieżę	Piastowską,	Rotundę	św.	Mi-
kołaja,	oczywiście	Studnię	Trzech	Braci.	
Pożegnanie zakończyliśmy nocowaniem 
w	szkole.	Z	naszymi	absolwentami	poże-
gnali	się	również	przedstawiciele	Gminy	
Bukowiec	pięknymi	podarunkami	–	globu-
sami.	Zupełnie	pod	koniec	roku	szkolnego	
klasy starsze wysłuchały prelekcji pt. „ Jak 
se	rodí	rodina“.	W	czwartek	27.6.2024	uro-
czyście	zakończyliśmy	rok	szkolny	i	zaczęły	
się	upragnione	wakacje.	Nasza	szkoła	pod-

czas	całego	roku	szkolnego	tętniła	życiem	
dzięki	występom,	nietypowym	lekcjom	
i	specjalnym	zajęciom,	które	pozwalały	
dzieciom odkrywać świat na różne sposo-
by. Każdy dzień przynosił coś nowego, coś, 
co wzbudzało ciekawość i inspirowało do 
dalszego rozwoju. Wszystko to tworzyło 
magiczną	atmosferę,	pełną	niespodzia-
nek i wzruszeń, która na długo pozostanie 
w	pamięci	młodych	uczniów.

Uczniowie oraz grono pedagogiczne

8/2024
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Slovo p. Faráře 

Dva rodáci z Bukovce - noví děkani
Dne	18.6.2024	je	to	30	let,	kdy	2	rodáci	
z Bukovce přijali v Olomoucké katedrále 
z rukou otce arcibiskupa Jana Graubnera 
kněžské	svěcení.	K	1.	7.	2024	jsou	oba	
kněží ustanoveni ostravsko-opavským 
biskupem děkany těch-
to děkanátů.

Otec Jan Szkandera 
bude	sloužit	ve	farnos-
ti Karviná jako děkan 
celého děkanátu.

Otec Pavel Cieslar 
bude	děkanem	frýdec-
kým se sídlem v Ropici 
a bude mít na starosti 
farnosti	Střítež	a	kostel	
v Gutech.

Blahopřejeme k jejich výročí a vy-
bízíme Vás ke shlédnutí jejich spo-
lečné primice před 30-ti lety.

Dítě: „Mami, proč si se mnou nechceš hrát?“
Matka: „Protože nemám čas.“
Dítě: „A proč nemáš čas?“ 
Matka: „Protože chodím do práce.“ 
Dítě: „A proč pracuješ?“
Matka: „Abych vydělala peníze.“
Dítě: „Proč vyděláváš peníze?“
Matka: „Abych ti mohla dát najíst.“
Dítě: „Ale mami, já nemám vůbec hlad.“

Doufejme,	že	to	té	mamince	došlo.	Její	
dítě chce maminku, která si s ní bude hrát 
a ona jí místo lásky a času dává peníze. 
Jestli má dítě na něco právo, tak jsou to 
rodiče, kteří se nikdy nerozejdou a kteří 
je láskyplně a slušně vychovají. Neuško-
dí zamyslet se nad tak vážným tématem, 
jakým je rodina a manželství. Rodina je 
místo,	kde	se	formuje	budoucnost,	kde	
se	formují	příští	generace.	Jestliže	rodi-
na bude místem pokojného řešení sporů 
a místem smíření, potom generace, které 
z rodin vyjdou, budou mít toto věno. Jestli 
totiž	něco	v	naší	zemi	nefunguje	tak,	jak	by	
mělo, tak je to rodina. Rodina, která by měla 
patřit k nejcennějším hodnotám lidstva. 
Kde jinde by se mohla lidská osoba zdravě 
vyvíjet, než v harmonické rodině. Nebojím 
se říci, že jaká je rodina, takový je národ. Je 
povinností bdít nad dobrým stavem rodi-
ny a vysvětlovat povinnosti, které plynou 
pro její jednotlivé členy. Kultura národa je 
taková, jaký mají lidé pojem o manželství. 

Je mnoho rozumných lidí, kteří se v součas-
né době znepokojují nad stavem manžel-
ství a rodiny. Je třeba si připomenout, že 
Bůh ustanovil manželství a rodinu už při 
samém	stvoření.	Hned	na	počátku	Bible	
můžeme číst: Proto opustí muž svého otce 
i matku a přilne ke své ženě. Žena je muži 
pravou pomocí a svazek obou je darem 
Božím. Odpovědnost za druhého partnera 
je rovnou povinností obou manželů. Jisté 

je, že k manželskému životu patří vzájem-
ná láska. Stále častěji můžeme slyšet, že 
když láska vyprchá, je lépe se rozejít. Kdo 
tak mluví, prozrazuje úplné nepochopení 
křesťanské lásky. Opravdová láska je totiž 
upřímná vůle dvou lidí navzájem si po-
máhat až do smrti. Až do smrti ne až do 
doby, kdy si někdo z manželů najde ně-
koho jiného. Všichni víme, jak hrozivé je 
v moderní společnosti procento rozvodů. 
Slovo rozvod církev vůbec nezná. V čem 
je jejich příčina? Nemůžeme přece tvrdit, 
že všichni, kteří se rozvedli, uzavřeli man-
želství lehkomyslně. Jakoby měli v úmyslu 
si manželství jenom vyzkoušet. Spíše se 
domnívám, že těmto lidem uniklo, co to 
vlastně manželství je. Je manželství smlou-
va? Určitě ne taková smlouva, při které 
by každá ze stran hledala svůj prospěch. 
Naopak při uzavírání manželství se jeden 
druhému vydává. Daruje se mu na celý 
život.	Může	to	být	i	na	50	a	více	let.	Za	tu	
dobu se mnoho věcí změní. A hlavně mění 
se i lidé, kteří uzavřeli manželství.

Při uzavírání manželství si neříkají „ano“ 
jen manželé navzájem. Ale i Bůh říká „ano“ 
k tomuto manželskému svazku a potvrzuje 
ho. Manželé říkají „ano“ Bohu a jeho řádu. 
Tím vzniká něco nezrušitelného. Proto platí: 
Co Bůh spojil, člověk nerozlučuj. Jen tehdy, 
když jsou manželé na sebe dobří, slouží 
Bohu, když si prokazují lásku, ukazuje tato 
láska na Boha a jeho řád. Musíme si uvě-
domit, že manželství je veliké tajemství.

Pokračování příště… 

Alfred Volný, farář z Jablunkova
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Setkání s jubilanty 2024 na Hotelu Kempa 15. 5. 2024
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novinky z knihovny
O prázdninách je naše knihovna otevřená a připravena Vám půjčit 
knihy podle vašeho gusta. Máme na výběr různé žánry stačí přijít 
a určitě si něco vyberete. Chtěla bych vám představit dva spiso-
vatele z našeho regionu. Jedná se o p. Miriam Bláhovou a p.Petra 
Sagitariuse. Paní Blahová píše o lásce, přátelství a mezilidských 
vztazích. V jejích knihách se prolíná historie a současnost, jsou 
romantické i trochu pohádkové. 

Někdo musí lásku prožít, aby o ní jiní mohli vy-
právět. Natálie i Eva touží po lásce. Obě mají 
podobné sny, ale každá z nich žije v jiném období 
a	má	jiné	starosti.	Zatímco	Natálie	se	v	nemocnici	
zotavuje ze zranění, která utrpěla při dopravní 
nehodě,	v	podání	upovídané	stařenky	Hedviky,	
která s ní sdílí pokoj, ožívá…

Co všechno musíme obětovat, abychom si obhá-
jili lásku? Když se Anně začne hroutit manžel-
ství, odjede s tříletým synem ke své matce a při 
průzkumu chaloupky po předcích najde pytlík s 
mateřídouškou. Díky ní se dostává k událostem 
první poloviny dvacátého století, vyhroceným 
vztahům mezi Čechy a Poláky i velké lásce... 

Jak daleká cesta vede k tomu, kdo je nám nejblíž? 
Rutinní život Jasmíny, která bydlí s matkou a 
marně hledá práci, může změnit snad jen zázrak. 
Je jím příchod Oskara, který se přistěhuje do její 
blízkosti, nebo tajemný Joachim, který tvrdí, že 
pochází	z	roku	1836?	Historie	dřevařské	kolonie	
v Lomné je pro Jasmínu zajímavější...

Petr Sagitarius píše detektivní příběhy jehož 
hlavním hrdinou je svérázný major ostravské 
kriminálky Roman Saran.  Příběhy se odehrávají 
v reálném prostředí, většina postav je smyšlená. 
Některé hovoří těšínským nářečím, kterému se 
říká „po naszymu“. Představím Vám tři jeho knihy. 
V	našem	fondu	máme	prozatím	šest	detektivních	
románu, koncem roku přibude další díl.

Na rozdíl od předchozích víceméně adrenalino-
vých povídek nyní major Roman Saran spíš než 
se zločinem svádí boj v milostném životě. Přesto 
ale pochopitelně jde hlavně o zločin. V povídce 
Zahrada	Saranovi	v	pátrání	po	krádeži	vzácného	
obrazu výrazně pomáhá jeho kamarád Marek 
Hota.	Okolnosti	vraždy	lichváře	v	příběhu	na-
zvaném Rest vracejí Sarana k tragické události 
staré mnoho let a nabízejí mu možnost záhadu 
objasnit a zároveň i ulevit svému svědomí. Splatí 
svůj dluh vůči zesnulé kamarádce?

Major ostravské kriminálky Roman Saran re-
habilituje poté, co jej při každodenním ranním 
běhu přepadli dva neznámí muži a zlámali mu 
ruku.	Z	nudy	se	své	přítelkyni	Lence	rozhodne	
pomoci najít kamarádku Krystu – spolužačku, 
která	se	dle	svého	facebookového	profilu	vdala	
za	Novozélanďana	a	žije	na	Korfu.	Když	se	ji	však	
Lenka rozhodne navštívit, Krysta profil zruší 
a jako by zmizela ze světa…

Jarmila Bujáková
knihovnice

PROJDĚTe Se PO CHaLUPĚ, STODOLe ČI DíLnĚ
Řadu krásných věcí, které na těchto místech sloužily před-
kům, už dnes nevidíme. Některé domácí nástroje se používaly 
denně, jiné měly svou hlavní sezonu a po zbytek roku na ně 
sedal prach. Máte-li staré, zachovalé, různé druhy ručních 

nástrojů - srpy, sekery, tradiční řemeslné nástroje jako ko-
vadliny, tkalcovská zařízení, přeslice, kolovrátky, motovidla, 
starobylé nádobí a nástroje na vaření – keramiku a litinové 
hrnce, soudky, hmoždíře, textilní předměty, dřevěný nábytek 

a dekorace, truhly, hračky a nářadí pro 
děti, kolébky a nebudete je potřebovat 
a stojíte o to, aby byly zachovány pro 
další generace, přineste je na obecní 
úřad. Chystáme expozice starých do-
mácích nástrojů a vaše příspěvky nám 
pomohou zachovat a sdílet bohatou 
historii naší obce pro další generace.

Děkujeme za spolupráci a podporu této 
krásné iniciativy.

Pokladnice historie jsou různorodé. 
Pokud máte něco podobného doma, 
přinesení na obecní úřad oživí naše 
plánované expozice starých domácích 
nástrojů.

Bukovecký oBčasník
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Historické okénko
BUKOVECKé ŠANCE

Tyto pevnosti byly budovaný po-
dél	slezské	zemské	hranice.	Hlavní	
pevnost, tzv. Velká šance, se na-

cházela u Jablunkovského průsmyku 
v Moravskoslezských Beskydech v Mos-
tech u Jablunkova.

Potřeba bránit a opevnit jihovýchodní 
hranici Těšínského Slezska vyvstala spo-
lu s takzvaným „tureckým nebezpečím“. 
Středoevropský prostor, a tím i země 
Koruny české, byly ohroženy zejména 
z oblasti Uher, kde expanze tureckých 
vojsk záměrně posilovala protihabsbur-
ský	odboj	uherské	šlechty.	Hranice	Tě-
šínského	knížectví	s Horními	Uhry	se	
tak ocitla ve zcela reálném nebezpečí 
a bylo třeba neprodleně jednat. V dubnu 
roku	1529	se	ve	Vratislavi	sešel	sněm	
slezských stavů, který zahájil jednání 
o obraně jižních a jihovýchodních hranic 
země. Vlivem následujícího příznivého 
vývoje však k větším obranným akti-
vitám ještě nedošlo. Teprve pustošení 
Horních	Uher	Turky	a Tatary	roku	1599	
a povstání Štěpána Bočkaje donutilo těšín-
ského	knížete	Václava	Adama		(1574-1617)	
jednat a v roce 1606 se postavit do čela 
vojska slezských stavů na obranu země. 
Jablunkovský průsmyk již měl v té době 
vybudovanou malou pevnost, tzv. „Alte 
Schantz“. Nepřístupnost a dobrá obrana 
hranice měly rozhodný vliv na stažení 
„bočkajovců“ od Jablunkovského průsmy-
ku. Rok 1663, kdy turecká vojska pronikla 
značně	hluboko	na	území	Horních	Uher,	se	
stal rozhodným impulzem nejen pro vznik 

Velkých šancí střežících průsmyk na území 
dnešní obce Mosty u Jablunkova, ale i celé 
soustavy následně budovaných pevnůstek, 
které se táhly podél jihovýchodní hranice 
Těšínského knížectví. Patřily mezi ně šance 
na	Hrčavě,	tzv. Hajducké	šance	na	Studenič-
ném, Malé šance na vrchu Valy u Čierneho 
při Čadci, tzv. Volské šance u Koniakowa, ale 
i pevnůstky na horním toku řeky Lomné 
a u Milošovského potoka. A právě součástí 
tohoto systému hraničního opevnění tvoří 
v neposlední řadě i bukovecké šance.

Marie Terezie, obsadila hraniční pevnos-
ti	roku	1741	pruská	vojska,	která	ale	po	
krátkém čase odtáhla směrem k Opavě. 
K dalšímu vojenskému obsazení Jablun-
kovského průsmyku cizími vojsky došlo 
v době tzv. druhé slezské války v letech 
1744-1745	a to	uherskými	vojsky	knížete	
Esterházyho.	Na	přelomu	let	1758-1759	
bylo Těšínsko včetně hraničních pevností 
obsazeno znovu Prusy, kteří však posléze 

opět vyklidili pozice. K poslednímu obsaze-
ní	jablunkovských	Velkých	šancí	(na	území	
obce Mosty) z obranných důvodů došlo 
v revolučním	roce	1848,	kdy	byli	Habsbur-
kové dočasně sesazení z uherského trůnu 
a Těšínsku hrozilo ze strany Uher přímé 
nebezpečí. Počet obránců pevnosti čítal 
pouze 12 mužů, kteří byli z pevnosti vyhná-
ni mnohonásobnou uherskou přesilou. Po 
tomto posledním ozbrojeném incidentu 
význam jihovýchodních hraničních pev-
nosti Těšínska začíná upadat. Strategická 
poloha Jablunkovského průsmyku zůstává 
i nadále významnou, ale hraniční pevnosti 
jsou opuštěny, postupně zarůstají, stávají 
se prostorem pro pastvu dobytka, útoči-
štěm rozličných dětských her, na mnoha 
místech také laciným zdrojem stavebního 
materiálu pro místní obyvatele.

Kronikář obce Bukovec 
Radim Bieroš

Mapa pevností v Jablunkovském průsmyku
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Co se ukrývá v tajence?

Ahoj děti, zdraví vás Béďa.
Dnes si něco řekneme o stromu,
jehož název najdeme v názvu naší
krásné obce -> BUKOVEC.

je to mohutný strom
výška: 35-45 m
tloušťka: až 150 cm
objem kmene: 25-30 m³
může se dožít: 200-400 let

Kmen: 
válcovitý s rozložitě vyklenutou korunou,
dorůstá až do výšky 35-45 m, 
průměr kmene může být až přes 1 m.

Kůra: 
hladká, šedá až bělošedá.

Kořeny: 
vytváří srdčitou kořenovou soustavu,
která jej pevně zakotvuje,
v mělkých půdách je zakotvení mělčí a
proto se můžou vyvracet.

Větvičky: 
olivově zelené až šedohnědé.

BUK LESNÍ

Ze dřeva buku se vyrábí: 
nábytek, parkety, schody, hračky, 
kuchyňské nástroje, kartáče, železniční
pražce,
celulóza, textilní vlákna a dřevěné uhlí.

Mladé bučky také velmi chutnají zvěři, okusují
je a tím vznikají velké škody na výsadbě.

Pupeny: 
mají skořicově hnědou barvu, 
jsou vřetenovité, 
dlouhé 1-3 cm, 
špičaté, dvouřadě postavené.

Listy: 
světle žlutozelené, později tmavnou,
listy drží na větvích dlouho do zimy,
když opadají, zlepšují lesní půdu,
proto buk dostal název: MATKA LESA.

Květy a plody: 
kvete současně s rašením listů v květnu,
plody jsou jedlé, oříškové chuti, roznášejí
je ptáci a drobní hlodavci.

Rozšíření: 
střední, západní a jižní Evropa, 
v ČR roste po celém území.

1.

2.

3.

4.

5.
6.

7.

8.

 název naší obce1.
 jedovatá houba s červeným kloboukem a
bílými puntíky

2.

 plod buku3.
 o lesní zvěř pečuje4.
 vysoká zvěř z parohy5.
 mladé bučky zvěř ráda6.
 v létě mají děti7.
 listnatý strom s bílošedou kůrou8.

Přeji vám hezký start do nového školního roku, hodně sil a chuti do učení...
Váš Béďa.

Bukovecký oBčasník
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